
 

 
 

Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano 

 

Številka: 322-09 /15-8/      EPA 484-VII 
Ljubljana,  2. 6. 2015 
 

Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je, na podlagi drugega odstavka 56. 
člena Zakona o Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - uradno prečiščeno 
besedilo, 95/09 - odl. US in 21/13 - ZFDO-F) in 20. člena Poslovnika Državnega sveta 
(Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14 in 26/15), sprejela naslednje  
 

M n e n j e  
 

k Predlogu zakona  o spremembah in dopolnitvah Zakona o živinoreji  
(ZŽiv-A) - skrajšani postopek 

 
 
Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je na 25. seji 1. 6. 2015 obravnavala 
Predlog zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o živinoreji, ki ga je v 
obravnavo Državnemu zboru predložila Vlada.  
 
Komisija podpira predlog zakona. 
 
Predlog zakona prinaša spremembo v delu, ki se nanaša na veljavnost priznanja 
rejskih organizaciji in potrjevanja rejskih programov. Veljavni zakon o živinoreji 
namreč določa, da so priznanja organizaciji v živinoreji ter veljavnost rejskih 
programov časovno omejena na pet let. Letos se izteče petletno obdobje priznanja 
rejskim organizacijam in veljavnost programov (trenutno je v Sloveniji potrjenih 42 
programov), zato bi morale rejske organizacije v skladu s trenutno veljavno 
zakonodajo ponovno vlagati vloge za priznanje rejskih organizacij in za potrjevanje 
rejskih programov. Ker je na ravni EU predlagan sprejem nove Uredbe Evropskega 
parlamenta in Sveta o zootehniških in genealoških pogojih za trgovino s plemenskimi 
živalmi in njihovim zarodnim materialom v Uniji ter za njihov uvoz v Unijo (v 
nadaljevanju: EU uredba). Na področju reje kopitarjev je v predlogu EU uredbe 
ohranjen instrument "izvorne rodovniške knjige". Določene so tudi zahteve, ki jih 
mora rejska organizacija izpolnjevati, da lahko vodi izvorno rodovniško knjigo. 
Obdobje priznanja rejskih organizacij in veljavnost rejskih programov pa ni časovno 
omejeno. To pomeni, da bi morale priznane rejske organizacije v Sloveniji po 
uveljaviti EU uredbe in izteku obdobja priznanja, vložiti vloge za priznanje in potrditev 
rejskih programov skladno z novo EU zakonodajo. Do težav lahko pride predvsem pri 
vodenju izvorne rodovniške knjige za lipicansko pasmo, saj sta trenutno na območju 
EU dve priznani rejski organizaciji, ki vodita izvorno rodovniško knjigo za lipicansko 
pasmo, in sicer v Sloveniji Kobilarna Lipica in v Avstriji kobilarna Piber (gre za 
zatečeno stanje, ki ga sprejem nove EU uredbe ne more spremeniti - vse priznane 
rejske organizacije in potrjeni rejski programi ohranijo ta status ne glede na novo EU 
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uredbo). Glede na to, da EU zakonodaja ne predvideva nobenih časovnih omejitev 
glede obdobja priznanja rejskih organizacij in veljavnosti rejskih programov, predlog 
zakona spreminja obdobje veljavnosti rejskih organizacij in rejskih programov iz pet 
let na nedoločen čas, kar je tudi uveljavljena praksa v številnih evropskih državah. Ta 
sprememba odpravlja tudi administrativne ovire (rejskim organizacijam in ministrstvu 
administrativne stroške zaradi priprave in obdelave vlog), saj rejski programi, ki že po 
svoji vsebini veljajo za dolgoročno obdobje, ne bodo več predmet petletnih vlog in 
obravnav ter izdajanja odločb.  
 
Člani komisije so bili tudi seznanjeni, da bo po sprejemu nove evropske zakonodaje 
Zakon o živinoreji, ki poleg izvajanja, vsebine in potrjevanja rejskih programov ureja 
tudi izvajanje strokovnih nalog javne službe, celovito spremenjen, saj je potreben 
posodobitve zaradi zastarelosti, odvečnih vsebin in nepotrebnih administrativnih 
bremen.  
 
Člani komisije so izpostavili potrebo po zaščiti lipicanskega konja, ne glede na 
pomanjkanje finančnih virov, saj je v nacionalnem interesu, da se ohrani veljavnost 
rejske organizacije in rejskega programa za lipicansko pasmo v Sloveniji oziroma v 
Lipici, kjer se vodi izvorna rodovniška knjiga. Pri morebitni ugotovitvi kakršnihkoli 
nepravilnosti  v okviru izvajanja nacionalnega nadzora in nadzora Evropske komisije 
je prvi sankcijski ukrep vedno opozorilo z navodilom za odpravo nepravilnosti v 
določenem roku in ne neposreden odvzem statusa. Na vprašanje komisije, kakšno 
možnost ima sosednja Hrvaška glede prilaščanja avtohtonosti lipicanca, je 
predstavnica Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano pojasnila, da na 
Hrvaškem ne bi mogli dokazati, da ne obstaja nobena druga organizacija, ki vodi 
izvorno rodovniško knjigo za to pasmo v EU, in zato iz tega razloga nobena 
organizacija na Hrvaškem ne bi mogla pridobiti statusa rejske organizacije oziroma 
potrditve rejskega programa za lipicanca.  
 
Komisija tudi ugotavlja, da pridobitev statusa rejske organizacije in potrditev rejskih 
programov za nedoločen čas velja tudi za organizacije oziroma programe, ki bodo na 
novo vstopale v postopek pridobivanja statusa oziroma potrjevanja rejskih programov 
(ena rejska organizacija lahko izvaja tudi več rejskih programov). V preteklosti so bili 
v Sloveniji vsi rejski programi potrjeni po ustreznih uskladitvah in dopolnitvah vlog (ni 
bilo nobene zavrnitve).  
 
Člani komisije so si bili enotni, da je predlagana zakonska sprememba smotrna in 
nujna, saj bo zagotovila nadaljevanje izvajanja rejskih programov in tudi vodenja 
izvorne rodovniške knjige za lipicanskega konja, ki je tudi v nacionalnem interesu.  
 

* * * 
 
Za poročevalca je bil določen predsednik komisije Cvetko Zupančič. 
 
 
 

Predsednik 
Cvetko Zupančič, l.r. 


